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کاندیداها بگویند چند 
وزیر زن خواهند داشت

 معاون امور زنان و خانواده رئیس 
جمهوری اظــهار داشـت: نامزدهای 
انتخابات ریاست جمهوری یا در حوزه 
زنان وعده و شعار ندهند و یا اینکه به 
طور مشخص بگویند چه تعداد وزیر، 
معاون رئیس جمهور، استاندار و سفیر 
 زن در کابینه دولت خود می گذارند. 
معصومه ابتکار گفت: نامزدهای انتخابات 
ریاست جمهوری در شعارهای خود کلی 
گویی نکنند و وعده کلی ندهند. بگویند 
چه تعداد وزیر و یا استاندار زن و... در 
کابینه خود می گذارند. وی با اشاره به 
اقدامات انجام شده برای انتصاب زنان در 
دولت دوازدهم، ادامه داد: هم اکنون ۹۶ 
معاون وزیر زن داریم و رئیس جمهوری 
آینده حداقل می تواند ۱۰ وزیر زن 
منصوب کند و از این رو اگر کسی بگوید 
نیمی از کابینه یا تعدادی از کابینه ام زن 
خواهند بود، دیگر حرف شعاری نزده 
است، چراکه بر حسب شایسته سالاری و 
تجربه اکنون دو معاون وزیر بهداشت، دو 
معاون وزیر آموزش و پرورش، دو معاون 
وزارت راه و شهرسازی، دو معاون  وزیر 
ورزش، معاون اداری و مالی وزارت ارشاد 
و رییس سازمان هواشناسی کشور زن 
هستند.  بنابراین نمی توان گفت این کار 

نشدنی است.

نامزدها برای کسب رای حرف های 
دولت ر ا تکرار می کنند

رئیس دفتر رئیس جمهوری درباره 
اظهارات و شعارهای نامزدهای انتخابات 
ریاست جمهوری و رویه گذشته آنها در 
قبال مسائلی مانند لوایح FATF اظهار 
داشت: متاسفانه وقتی یک کار از لحاظ 
سیاسی درست است، آن را انجام نمی دهند 
و امروز که از مردم رای می خواهند دیگر 
نمی توانند حرف گذشته شان را بزنند. 
محمود واعظی گفت: مشخص است چه 
کسانی در مجلس و مجمع تشخیص 
مصلحت نظام مخالف لوایح مرتبط با 
FATF بوده اند و حتی زمانی این را به 
مقام معظم رهبری منتسب می کردند 
درحالی که ایشان گفتند مراجع قانونی، 
مجمع و مجلس هر تصمیمی بگیرند 
من قبول دارم. وی افزود: الان که نامزد 
انتخابات ریاست جمهوری شده اند و رای 
می خواهند، حرف هایی می زنند که دولت 
آن حرف ها را گفته است. این افراد ۸ سال 
به دولت حمله کردند الان برگشتند. خوب 
است اینها بیایند حرف هایی که در اتاق های 
دربسته می زنند را با مردم بگویند. وی 
تصریح کرد: طبیعی است برخی افراد که 
سابقه کار اجرایی ندارند یا مشکلات کشور 
را نمی شناسند، در شرایطی ایده هایی را 
مطرح می کنند که عملیاتی نیست یا باعث 

بروز مشکلات دیگر برای مردم می شود.

دوستان علاقه دارند 
در مناظره ها باشند

یک عضو شورای ائتلاف نیروهای 
انقلاب درخصوص زمان احتمالی انتشار 
لیست انتخاباتی این شورا در شورای 
شهر با توجه به عبور از زمان اعلام شده 
قبلی، اظهار داشت: به نظر می رسد 
که طی یک یا دو روز آینده و پیش از 
پایان هفته لیست شورای ائتلاف برای 
شورای شهر تهران به نتیجه رسیده 
و اعلام شود. مــهدی چمران گفت: 
تا این لحظه در شــورا مصاحبه ها و 
بررسی ها انجام شده و چون براساس 
تخصص ها تصمیم می گیریم، کمی 
بیشتر وقت ما را  مــی گـــیرد.  وی 
درخصوص انجام رایـــزنی ها برای 
کناره گیری کاندیداهای این جریان 
در انتخابات ریاست جمهوری به نفع 
سید ابراهیم رئیسی، بیان کرد: در این 
زمینه تاکنون صحبتی نشده است اما 
خب یک تلاش هایی وجود دارد؛ البته 
بستگی به تصمیم خود آن عزیزان دارد 
اما اینکه کناره گیری کنند یا نکنند 
چندان تاثیری نخواهد داشت. چمران 
تصریح کرد: دوستان علاقه دارند که 
در مناظره ها باشند و باید ببینیم که 
بعد از مناظره ها چه خواهد شد؛ من 
صحبتی در این زمینه نکردم اما از 
اینکه دیگران صحبتی داشتند یا خیر 

بی اطلاع هستم.

سـرمقــاله

اگر یکی از این 7 نفر این جسارت و شهامت اخلاقی را پیدا کند 
و به عنوان همدردی با بخش وسیعی از مردم، دیگر در مناظره های 
انتخاباتی شرکت نکند، ممکن است اتفاقا اقبال او بشکفد و بسیاری 
صرفا به واسطه احترامی که او به مردم گذاشته است، بیایند و به وی 
رای بدهند. به رغم حجم گسترده انتقاداتی که به دور اول مناظره وارد 
شد و حتی کم نبودند اصولگرایانی که آنها هم با سایر اقشار و لایه های 
اجتماع هم صدا شدند و ازعملکرد صدا وسیما در قبال مناظره ها انتقاد 
کردند، اما جالب است که صدا و سیما انگار نه انگار که آن همه نسبت 
به عملکردش انتقاد شده بود،همان شیوه و همان روش را در دور دوم 
مناظره که دیروز عصر بود را پیش گرفت، این در حقیقت یعنی اینکه 
خیلی مهم نیست مردم چه فکر می کنند  مهم آن است که چند نفر 
از مسئولان صدا و سیما چه فکر می کنند! و همان سبک و سیاق 
دور اول را به اجرا گذاردند، این بار البته کمی کمتر به دولت حمله 
شده اگر چه آقای زاکانی همچنان تلاش می کرد که هر موضوعی را 
مرتبط با دولت نماید و به دولت حمله کند اما سوالات به گونه ای بود 
که دست کم مثل دور اول نمی شد مستقیم به دولت حمله کرد ولی 
آنچه که در کل می توان گفت این است که صدا و سیما،عاملا،عامدا 
و آگاهانه می خواهد اسباب و علل و ریشه های مشکلات و مسائل 
سیاسی،اجتماعی و اقتصادی را بپوشاند و در حقیقت مناظره ها را 
به سمت و سوی مسائل سطحی سوق دهد، مثلا بارها و بارها درباره 
مفاسد اقتصادی، وضعیت اقتصادی مردم و بیکاری سوال می شود اما 
یکبار سوالات به گونه ای نیست که از نامزدها پرسیده شود؛ چرا اینقدر 
فساد است؟ آیا به عنوان یک کشور مسلمان در ترکیه ،اندونزی، 
پاکستان هم اینقدر فساد است؟ یا حتی در کشورهای عربی این حجم 
از فساد وجود دارد؟ حال کشورهای اروپائی و غربی به کنار! آیا در هیچ 
یک از کشورهایی که همسطح ما هستند اینقدر فساد است؟ صدا و 
سیما به دنبال طرح این پرسش نمی رود که به رغم اینهمه مبارزه ای 
که با فساد می شود، به رغم  زندان و مصادره اموال، چرا اینقدر فساد 
است؟ صدا و سیما به هیچ وجه حاضر نیست برود به دنبال آن ولی در 
عوض این سوال را مطرح می کنند که؛ شما اگر رئیس جمهور شوید 
دولت در خصوص مبارزه با فساد چه خواهد کرد؟ و طبیعی است که 
همه آنها خواهند گفت دولت ما فساد را ریشه کن خواهد کرد همانطور 
که آقای رئیسی گفتند که دولت شان فساد را ریشه کن خواهد کرد! 
صدا وسیما نپرداختن به ریشه ها و اسباب و علل اصلی مسائل را هنر 
می داند، اما این هنر نیست، هنر آن است که ما بتوانیم اعتماد مردم 

را به دست آوریم.

مناظره دوم و سوالات فرعی

صادق زیباکلام
استاد دانشگاه

یـــادداشت

در تمام این سال ها و به خصوص در دوران انتخابات آنچه به چشم 
می آید این است که گویا سازمان صدا و سیما کارشناس رسانه ای 
درست و با سوادی کم دارد، چراکه اگر به قدر کافی داشت قطعا 
می دانستند که اینکه از صبح تا شب همه شبکه های تلویزیون را 
اختصاص به موضوع انتخابات دهیم، تاثیر عکسی بر افکار عمومی 
دارد. اهالی رسانه می دانند که اگر فرض را بر این بگذاریم که همه 
مردم تشنه شنیدن اخبار و مطالب انتخاباتی باشند، به فرد تشنه 
یک لیوان آب می دهند نه اینکه شلنگ آب را در دهانش بگذارند 
و خفه اش کنند و این امر دقیقا همان کاری است که صدا و سیما 
با مردم می کند که کاملا نتیجه معکوس دارد. به هر روی هفت 
کاندیدا در صحنه انتخابات هستند و روز 2۸ خرداد هم انتخابات 
برگزار می شود، آنهایی هم که تصمیم به شرکت داشته باشند، 
می روند و رای شان را می دهند در نتیجه اینقدر مسأله انتخابات را 
در بوق و کرنا کردن، نه تنها تاثیری بر روی افزایش مشارکت ندارد، 
بلکه اثر معکوس هم دارد.  این امر از منظر رسانه ای کاملا مردود 
است، چراکه تبلیغات هم حدود و اندازه مشخصی دارد. جالب 
این است که اهالی صدا و سیما فکر می کنند این شیوه تبلیغات 
اثر بخش است و افرادی هم که نمی خواهند در انتخابات شرکت 
کنند را با این تبلیغات می توانند پای صندوق های رای کشانند در 
صورتی که این طور نیست، چراکه مردم در دوران انتخابات سه 
دسته هستند، یک دسته آنهایی که تصمیم به شرکت در انتخابات 
دارند، دسته دوم آنهایی که نمی خواهند در انتخابات شرکت کنند 
و دسته سوم هم آنانی هستند که هنوز تصمیمی برای شرکت یا 
عدم شرکت نگرفته اند. با این تفاسیر این شکل شلوغ بازی تاثیر 
بدی در میزان مشارکت دارد. نکته دیگر که کاملا مبرهن است 
اینکه صداوسیما متعلق به جناح راست و متاسفانه در اختیار 
تندروهای اصولگرا هم قرار دارد. من قسمت اول مناظره را که دیدم 
چندان برایم رضایت بخش نبود به این دلیل که از همان ابتدا شروع 
خوبی نداشت و با پرسش و پاسخ آغاز شد. در حالی که باید در ابتدا 
فرصتی به کاندیدا ها برای صحبت های اولیه شان با مردم داده 
می شد. شاید بتوان گفت یکی از دلایلی هم که بیشتر کاندیدا ها 
پاسخی به پرسش ها ندادند، همین امر بود که فرصتی برای خواندن 
بیانیه هایشان نداشتند که این ایراد به نحوه برنامه ریزی مناظرات 
وارد می شود. همچنین در سایر برنامه ها هم که در مقدمه و پیش 
از انتخابات پخش شد، به شخصه دیدم که با عده ای از اصولگرایان 
در دفتر شخصی شان آن هم با دوربین و به صورت تصویری در 
مورد انتخابات مصاحبه می کردند اما به اصلاح طلبان که رسید، 
مصاحبه ها تلفنی شد و خبری از دوربین و مصاحبه تصویری نبود. 
این امر را اهالی رسانه به خوبی می دانند که مصاحبه حضوری 
و تصویری چه تفاوت فاحشی با مصاحبه تلفنی و غیرحضوری 
دارد و چه قدر میزان تاثیر گذاری آن بر مخاطبان متفاوت است. 
این مقدمه جانبدارانه ادامه پیدا کرد تا به زمان تبلیغات نامزد ها 
رسیدیم که در رویکرد صدا و سیما نسبت به مستند های کاندیدا ها 
دیدیم که چگونه از پخش مستند آقای همتی جلوگیری کردند. در 
صورتی که قطعا آقای همتی چارچوب مقررات را می دانستند اما 
صدا و سیما نخواست چیزی که باب میلش نبود را پخش کند. آقای 
همتی هم که با سانسور مخالف بود، نخواست که مستندش پخش 
شود. از طرفی دیگر هم دیدیم که متاسفانه صدا و سیما مانع ورود 
نماینده آقای مهرعلیزاده به برنامه گفت و گوی ویژه خبری شد. با 
این تفاسیر معتقدم صدا و سیما نباید در مناظرات ورود پیدا کند و 

سلیقه خود را اعمال کند.

آنچه  صدا   و  سیما   باید   بداند

مصطفی ایزدی 
کارشناس حوزه رسانه

 تشییع پیکر مرحوم 
محتشمی پور در جماران

مراسم تشییع پیکر حجت الاسلام و المسلمین 
سید علی اکبر محتشمی پور، با حضور برخی از 
شخصیت های سیاسی، فرهنگی و مذهبی در حسینیه 
جماران برگزار شد. در این مراسم حجت السلام و 
المسلمین سید حسن خمینی بر پیکر این جانباز 
سرافراز اسلام نماز اقامه کرد. پیکر حجت الاسلام و 
المسلمین سید علی اکبر محتشمی پور پس از تشییع 
در حسینیه جماران با رعایت شیوه نامه های بهداشتی 
در حرم حضرت عبدالعظیم )ع( آرام گرفت. پیکر 
مرحوم حجت الاسلام سید علی اکبر محتشمی پور 
سفیر پیشین ایران در سوریه و وزیر کشور در دولت 
میرحسین موسوی پس از طواف در حرم عبدالعظیم 
)ع( در شبستان امام خمینی )ره( این حرم مطهر با 
حضور خانواده و مردم شهرری به خاک سپرده شد. 
حجت الاسلام والمسلمین سید علی اکبر محتشمی پور 
از انقلابیون قدیمی و یکی از یاران امام خمینی )ره( روز 
گذشته )۱7 خرداد( در سن 7۵ سالگی بر اثر ابتلا به 

کرونا درگذشت.

بازگشت مجدد انگلیس به منطقه
»دومینیک راب« وزیر خارجه انگلیس که در سفری 
به منطقه غرب آسیا در عربستان سعودی حضور دارد، از 
دیدار با »خالد بن سلمان« معاون وزیر دفاع این کشور 
خبر داد. او در این خصوص در پیامی توئیتری نوشت 
با وی درباره طیفی از مسائل از جمله آنچه »تهدید 
منطقه ای ایجاد شده توسط ایران« خواند، صحبت 
کرده است. وی در ادامه بدون اشاره به تجاوز عربستان 
سعودی به یمن و ایجاد فاجعه انسانی در این کشور، 
افزود بحران جاری در یمن و چالش های جدید مقابله 
با حملات سایبری نیز از موضوعات دیگر مطرح شده 
در این دیدار بوده است. او پیش از آن هم در توییتی 
از دیدار با »محمد بن سلمان« ولیعهد سعودی خبر 
داده و گفته بود در این دیدار درباره منافع مشترک از 
جمله تجارت و همچنین ایران و تغییرات آب و هوایی 
به گفت وگو پرداخت. نگرانی از وضعیت حقوق بشر در 
عربستان سعودی پس از قتل فجیع »جمال خاشقچی« 
روزنامه نگار سعودی در کنسولگری عربستان در 
استانبول و همچنین بازداشت فعالان زن در این کشور 

افزایش یافته است.

انصراف ۲۲ داوطلب و تقاضای 
انتقال ۸ داوطلب مجلس

رئیس ستاد انتخابات استان تهران از انصراف 22 
داوطلب و تقاضای انتقال ۸ داوطلب میان دوره ای 
مجلس شورای اسلامی از حوزه انتخابیه تهران، ری، 
شمیرانات، اسلامشهر و پردیس خبر داد. شکرا... حسن 
بیگی اظهار کرد: برای انتخابات میان دوره ای مجلس 
شورای اسلامی به سبب فوت مرحوم فاطمه رهبر به 
علت بیماری کرونا یک کرسی خالی داریم؛ از اینرو در 
2۸ خردادماه انتخابات میان دوره ای مجلس در حوزه 
انتخابیه تهران، ری، شمیرانات، اسلامشهر و پردیس 
برگزار می شود. وی ادامه داد: برای این یک کرسی 
۵۹7 نفر ثبت نام کرده بودند که ۵۶۰ نفر توسط هیات 
اجرایی تایید صلاحیت شدند و 22 نفر هم صلاحیت 
آنها تایید نشد.رئیس ستاد انتخابات استان تهران 
عنوان کرد: در مرحله بعد پرونده ها به هیأت نظارت 
تحویل داده شد که هیئت نظارت نیز ۱۸۹ نفر را تایید 
کردند و 2۵۸ نفر رد صلاحیت شدند و ۱۱۳ نفر هم 

صلاحیتشان احراز نشد.

 پاسخ ظریف به ادعاهای 
بلینکن درباره برجام

وزیر امور خارجه جمهوری اسلامی ایران به ادعای 
همتای آمریکایی اش که گفته بود مشخص نیست ایران 
برای بازگشت به برجام تمایل یا آمادگی داشته باشد 
پاسخ داد. »آنتونی بلینکن«، وزیر امور خارجه آمریکا 
مدعی شده بود هنوز مشخص نیست ایران از آمادگی 
یا تمایل لازم برای بازگشت به برجام برخوردار باشد. 
او گفت: »هنوز مشخص نیست که آیا ایران از اراده 
و آمادگی لازم جهت انجام اقدامات ضروری برای 
بازگشت به پایبندی برجام برخوردار است یا خیر.« 
محمد جواد ظریف در واکنش به این اظهارات وزیر 
خارجه آمریکا در پیامی در توییتر نوشته هنوز مشخص 
نیست آیا دولت آمریکا آمادگی کنار گذاشتن سیاست 
»دونالد ترامپ« و »مایک پامپئو«، رئیس جمهور سابق 
و وزیر خارجه سابق آمریکا را دارد یا خیر. وزیر خارجه 
ایران در توییتر نوشت: »هنوز مشخص نیست آیا 
رئیس جمهور آمریکا و بلینکن آماده اند سیاست »فشار 
حداکثری« ترامپ و پامپئو را کنار گذاشته و استفاده از 
تروریسم اقتصادی به عنوان اهرم فشار برای چانه زنی را 
متوقف کنند یا خیر. ایران به برجام پایبند است. کافی 
است بند ۳۶ را مطالعه کنید. زمان تغییر مسیر است.«

 توهین نماینده آبادان نسبت 
به رد صلاحیت شده ها 

یازدهم  مجلس  در  آبادان  مردم  نماینده 
داوطلبین احراز صلاحیت نشده انتخابات ریاست 
جمهوری ۱۴۰۰ را »مفسد« خواند .آفتاب  نیوز 
نوشت؛ سیدمجتبی محفوظی در تذکری شفاهی 
بعد از نطق پزشکیان گفت: قرار نیست کسی اینجا 
نهج البلاغه حضرت علی )ع( را بر سر نیزه ببرد و ما 
هیچ گونه واکنشی نداشته باشیم. قرار نیست »کلام 
حضرت امیر« را علیه »کلام حضرت امیر« به کار 
ببریم. مخاطب فریادهای »ای مالک!...ای مالک!...« 
شما کیست؟ شما ۳2 سال حکومت را در دست 
داشتید. بنابراین مخاطب »ای مالک!« خودِ شما 
هستید نه کسانی که رو در روی شما قرار گرفتند. 

اخـــبار کوتاه

رئیس جمهور:

افزایش قیمت کالاها پذیرفتنی نیست
   برای قانونمند شدن فعالیت رمز ارزها چاره اندیشی شود

آرمان ملی: دویست و سی و یکمین جلسه ستاد 
هماهنگی اقتصادی دولت روز سه شنبه به ریاست رئیس 
جمهور برگزار شد، در آغاز این جلسه گزارشی از وضعیت 
قیمت کالاهای اساسی و اقلام مصرفی و ضروری مردم و 
اقدامات انجام شده برای حفظ تعادل در قمیت از سوی 
وزارت صنعت، معدن و تجارت ارائه گردید.حسن روحانی 
با تاکید بر مصوبه دولت بر کنترل و جدیت در عدم افزایش 
قیمت ها، گفت: دولت صریحا تاکید و اعلام کرده است 
افزایش قیمت کالاها بویژه اقلام ضروری مردم به هیچ 
وجه پذیرفتنی نیست و وزارت صنعت، معدن و تجارت 
موظف است با جدیت و با هماهنگی دستگاه های ذیربط، 
)اصناف و تولید گنندگان( نسبت به کنترل قیمت ها و 
ممانعت از افزایش آنها اقدام کند و مانع از فشار مضاعف به 

زندگی و معیشت مردم در شرایط کنونی اقتصادی شود. 
در ادامه این جلسه وضعیت عرضه و تقاضای رمز ارزها در 
اقتصاد ایران مورد بحث و بررسی قرار گرفت و بانک مرکزی 
گزارشی از وضعیت تولید وتبادل رمزارزها در اقتصاد ایران 
را ارائه کرد. رئیس جمهور درخصوص فعالیت ها در حوزه 
ارز دیجیتال و رمز ارزها با تاکید بر ضرورت حفظ و حمایت 
از منافع ملی در این حوزه، گفت: امروزه برنامه هوشمند 
سازی اقتصاد یک الزام محیطی است و بایستی نسبت 
به الزامات حقوقی و فنی این موضوع با دقت و حساسیت 
عمل کرد و برای تدوین راهبرد پویا در این حوزه و نقش آن 
در اقتصاد کلان کشور اقدامات لازم انجام شود. روحانی با 
تاکید براینکه آگاهی مردم در این حوزه ضروری است و با 
توجه به مخاطرات قابل توجه در حوزه مبادلات رمزارزها، 

از ورود غیر کارشناسانه در این حوزه باید اجتناب شود، 
تصریح کرد: باید برای قانونمند شدن فعالیت رمز ارزها 
و صیانت از سرمایه مردم در این حوزه هرچه زودتر چاره 
اندیشید و قوانین و دستورالعمل های لازم را وضع و ابلاغ 
نمود. رئیس جمهور با اشاره به پدیده جدید رمز ارزها و 
اقتضائات و الزامات آن افزود: دستگاه های مسئول در حوزه 
بازار سرمایه با همکاری رسانه ها و فضای مجازی در زمینه  
اطلاع رسانی، آموزش و آگاهی بخشی مردم نسبت به این 
پدیده و دستورالعمل ها و قوانین آن فعالیت موثر داشته 
باشند. روحانی تصریح کرد: تولید رمزارز تا پایان شهریور 
ماه اکیدا ممنوع است و وزارتخانه های اطلاعات، ارتباطات 
و فناوری اطلاعات و نیرو مسئول برخورد و قطع برق این 

مراکز هستند.

آرمان ملی- یاسمین طالقانی: زمزمه های تقلا 
برای نظارت شورای نگهبان بر انتخابات شوراهای 
شهر باز هم به گوش می رسد. دیروز در صحن علنی 
مجلس، جلال رشیدی کوچی طی تذکر شفاهی با 
تاکید بر حفظ شأن و جایگاه نمایندگان مجلس گفت: 
طی ۳ ماه گذشته نمایندگان تحت تاثیر فشارهایی 
هستند که مبنی بر قبول مسئولیت نظارت بر انتخابات 
شوراهای اسلامی شهر و روستاست. این سوال مطرح 
است که چرا مسئولیت نظارت باید بر عهده نمایندگان 
باشد که هیچ نقشی در تایید و رد صلاحیت ها ندارند. 
نماینده مرودشت، پاسارگاد و ارسنجان در مجلس 
یازدهم افزود: متاسفانه افرادی که براساس نظر 
مراجع چهارگانه تایید صلاحیت شدند، می گویند 
که نمایندگان به دنبال رد صلاحیت آنها بوده اند، 
اما در توانشان انجام این کار نبوده و از سوی دیگر 

کسانی که رد صلاحیت شده اند در فضای ولنگار 
مجازی توهین های بسیاری را به نمایندگان کرده اند. 
وی با بیان اینکه مراجع باید دلایل رد صلاحیت را 
به کاندیداها اعلام کنند، تا نمایندگان تحت چنین 
هجمه ای قرار نگیرند، تصریح کرد: بر همین اساس 
دو طرح را تهیه خواهیم کرد که به اصلاح این وضعیت 
کمک کند، از جمله طرح بررسی صلاحیت کاندیداهای 
شوراهای شهر و روستا توسط شورای نگهبان جهت 
جلوگیری از تعارض منافع و طرح لزوم اعلام دلایل 
رد صلاحیت افراد به صورت شفاف که شامل افرادی 
می شود که رد صلاحیت شده اند و از مسیر غیرقانونی 
به دنبال مظلوم نمایی و سیاه نمایی علیه نمایندگان 

هستند.
 شورای نگهبان نمی پذیرد

پیش از این هم بارها بحث نظارت شورای نگهبان 

بر انتخابات شورای شهر مطرح شده بود که هیچگاه 
به دلیل مخالفت ها به نتیجه نرسید. نکته قابل تامل 
اینجاست که شورای نگهبان هم موافق این نظارت 
نیست چنانکه عباسعلی کدخدایی سخنگوی این شورا 
درباره برگزاری انتخابات شورا ها با توجه به اینکه نظارت 
آن برعهده مجلس است و اینکه آیا شورای نگهبان ایده 
جدیدی برای برگزاری این انتخابات دارد یا خیر، گفت: 
طبق اصل ۹۹ قانون اساسی برگزاری انتخابات شورا ها بر 
عهده مجلس است که دوستان اصرار دارند این انتخابات 
را نیز شورای نگهبان برگزار کند که برای ما مقدور نیست 
و پذیرش نظارت بر انتخابات شورا ها برای شورای نگهبان 
مشکل است؛ البته گفت وگو هایی مطرح شده است و 
پیشنهاداتی نیز برای برگزاری انتخابات شورا ها ارائه 
شده است که باید پیش برویم و ببینیم در آینده چه شد.
ادامه صفحه 6

»آرمان ملی« از دومین مناظره کاندیداهای انتخابات ریاست جمهوری گزارش می کند:

ازهردریسخنی،باوعدههایبیپشتوانه
   انتقادها به ساختار مناظره به خود کاندیداها رسید

  چرا مجلس به دنبال چالش سازی است؟

بررسیصلاحیتداوطلبانشوراهاتوسطشوراینگهبان؟

آرمان ملی- حمید شجاعی: زمانی که 
اسحاق جهانگیری، علی لاریجانی، مسعود 
پزشکیان و کاندیداهای سرشناس و با کارنامه 
عملکرد مناسب به دلایلی کنار گذاشته شدند 
باید هم منتظر بودیم که با انتخاباتی حداقلی 
و مناظراتی سطح پایین با حضور چهره هایی 
چون زاکانی، قاضی زاده هاشمی، جلیلی و 
رضایی  مواجه باشیم که نه تنها سابقه عملکرد 
اجرایی نداشته اند بلکه اساسا تصوری دقیق هم از 
مدیریت دولت ندارند و صرفا به دادن وعده های 
پوشالی  و تخریب دولت مشغولند. مناظره دوم 
هم مثل مناظره اول چیزی در برنداشت و اوج 
بی برنامگی کاندیداها، باری به هر جهت بودن و از 
هر دری سخنی در صحبت های آنها موج می زد. 
هر چند آنچه بیشتر مورد واکنش سیاسیون و 
حتی خود کاندیداها قرار گرفت ساختار خود 
مناظره بود که بسیار مورد انتقاد قرار گرفت. 
هر چند تجربه ثابت کرده که صدا و سیما به 
واکنش ها و  و انتقادات ذره ای واکنش نشان 

نمی دهد و به روال سابق خود ادامه می دهد.
  باز هم تخریب دولت و دیگر هیچ

دومین مناظره کاندیداهای انتخابات ریاست 
جمهوری عصر روز گذشته با تم فرهنگی، 
اجتماعی و سیاسی در حالی برگزار شد که هنور 
انتقادات بسیاری به مناظره اول مطرح بوده 
و هست. از نوع مباحث و سوالات مطروحه تا 
سطح نازل مناظره که آن را تا حد مجادله و 
دعواهای سخیف سیاسی تقلیل داد. نگاهی کلی 
به برگزاری مناظره در روزهای اخیر این معنی را 
به اذهان متبادر می کند که آیا اساسا قرار است از 
دل اینگونه مناظرات نکته یا مساله مهمی که در 
نوع رویکرد و اتخاذ تصمیم مردم برای حضور یا 
عدم حضور مردم در انتخابات و انتخاب کاندیدایی 
خاص که موثر واقع شود بیرون آید. آنچه که 
از مسائل مطروحه و صحبت های کاندیداهای 
حاضر در مناظره برداشت می شود این است 
که کاندیداها به هر دری می زنند تا با توسل 
به هر موضوعی  و اهمیت دادن به آن به مردم 
بگویند که برنامه مدونی برای حوزه های مختلف 
جامعه دارند و اگر مردم به آنها رای دهند ایران 
را گلستان می کنند. جالب اینکه شاید چندی از 
این کاندیداهای حاضر پس از ثبت نام در انتخابات 
حتی فکرش را هم نمی کردند که از سوی شورای 
نگهبان برای حضور در رقابت های انتخاباتی و 
مناظرات تایید صلاحیت شوند؛ حال چگونه 

است که هریک در موضوعات مختلف برنامه های 
مشخص و مدون بعضا چند ساله دارند؟ برخی 
کاندیداها در مناظره به نحوی صحبت کرده و 
از برنامه ریزی چند ساله خود در امور اقتصادی 
، اجتماعی، سیاسی، فرهنگی، آموزشی و... 
صحبت می کنند گویی اینکه در سال های اخیر 
تمام وقت خودت را صرف طرح و برنامه جهت امر 
ریاست جمهوری کرده اند. آنچه که در مناظرات 
۱۴۰۰ به چشم می خورد نه مباحث کارشناسی 
در حوزه های مورد بحث؛ بلکه و عده های ماورایی، 
پوپولیستی و القای این نکته است که اگر دیگران 
به هر دلیل و ماتعی نتوانسته اند در حوزه های 
مورد بحث موفق باشند ما توانایی انجام همه 
امور را داریم. گویی اینکه برخی از کاندیداها 
از اختیارات یا روابطی برخوردارند که دیگران 
نیستند. البته پیش از این نیز می شد حدس زد که 
با محدود کردن کاندیداهای انتخاباتی و چینش 
صحنه انتخابات به روشی خاص مناظرات بهتر از 
این از آب در نیاید. قدر مسلم وقتی اجازه حضور 
به کاندیداهای همه جریانات سیاسی در انتخابات 
داده نشود و انتخابات صرفا در اختیار یک جریان 
قرار گیرد و سایر جریانات از گردونه انتخاب حذف 
شوند روندی جز این نمی توان انتظار داشت. 
مناظراتی کسل کننده، سرد، بی روح و مملو از 
خود نمایی کاندیداها که نجات کشور را در گرو 
حضور خود در مسند ریاست جمهوری می بینند. 
البته باید از حسن روحانی و دولتش تشکر کرد که 
به واسطه برخی نارضایتی های جامعه در حوزه 
مسائل اقتصادی، معیشتی، کرونا و عملکردهای 
ناموفق این فضا برای برخی کاندیداها فراهم شد 
که عدم برنامه محوری و فقدان سابقه اجرایی خود 
را با سیاه نمایی علیه دولت به گردن گردن دولت 
بیندازند و روحانی و مردانش را مسبب بروز همه 
مشکلات بدانند. چرا که اگر نبود عملکرد دولت 
روحانی معلوم نبود نامزدهای انتخابات به چه 

چیزی متوسل می شدند.
 منــاظره ای کــه صدای نامــزدها 

را هم در آورد
هر چند که به نظر می رسید روند مناظرات 
هرچه رو به جلوتر برود شکل و قوام بهتری 
می یابد اما مناظره دوم نشان داد که اساسا 
نباید منتظر تغییر و تحولی در روند مناظره، 
ساختار آن و مباحث مطرح در آن باشیم. مناظره 
دوم به حدی بی سرو ته  و نازل بود که حتی 
صدای برخی کاندیداها را هم در آورد. جایی که 

سعیدجلیلی در وقت نقد صحبت دیگر کاندیدا 
بیان کرد:» این نوع مناظره ها و سوالات و پاسخ ها 
آیا می تواند به مردم کمک کند؟ بسیاری از 
موضوعاتی که مورد توجه مردم است، اصلا 
داخل بحث ها نمی آید و مناظره بعدی این 
شکلی نباشد.« محسن رضایی، قاضی زاده 
 هاشمی و همتی نیز به انحای دیگری همین 
گفته را تایید و از شکل برگزاری مناظرات انتقاد 
کردند و همتی در اظهار نظری جالب مناظرات 
به مسابقه هفته تشبیه کرد. هر چند مناظره 
دوم قالب فرهنگی و اجتماعی داشت اما بعضا 
کاندیداها در فضای مناظره اقتصادی بودند و 
مسائل اجتماعی، فرهنگی، هنری و ورزشی را 
نیز با دیدگاه اقتصادی پاسخ می گفتند و از این 
جهت شاهد سایه حو.زه اقتصاد و برخوزه های 
دیگر نیز بودیم.  البته بر خلاف آنکه در مناظره 
نخست شاهد چالش های یک به یک یا ۵ به یک 
بودیم در این مناظره به جز در بخش اول در سایر 
بخش ها شاهد چندان چالشی نبودیم و نامزدها 
صرفا به مباحث مندرج در سوال پرسیده شده 
می پرداختند. هر چند باز هم می شد جسته و 
گریخته حمله ۵ کاندیدای اصولگرا به همتی یا 
تقابل مهر علیزاده و رئیسی را شاهد بود.  با این 
حال آنچه در این مناظره مشخص بود بازهم 
عملکرد نسبتا مثبت همتی و مهرعلیزاده مثل 
مناظره اول در بیان مطالب در حوز های مختلف 
و بیان وعده هایی که بیش از دیگران جنبه 
واقعی داشت بود. چرا که اگر روحانی و دولتش 
را از رئیسی، جلیلی، زاکانی؛ قاضی زاده هاشمی 
و محسن رضایی برای دوگانه سازی خوب و 
بود میان خود و دولت روحانی  می گرفتند آنها 

سخنی برای گفتن نداشتند.
  واکنش ها به مناظره دوم

پس از پایان مناظره دوم شاهد بالا گرفتن 
انتقادات نسبت به این مناظره بودیم جایی که 
بسیاری از چهره های سیاسی و کاربران در فضای 
مجازی نسبت به آنچه در این مناظره صورت 
گرفت واکنش نشان دادند. در این میان دولتی ها 
نیز که سابق بر این درخواست پاسخ گویی به 
اتهامات وارد شده از سوی نامزدها را داشتند 
نقش پررنگی در این انتقادات داشتند. چنانکه  
محمد جواد آذری جهرمی، وزیر ارتباطات 
با انقاد تند از مناظره دوم انتخابات ریاست 
جمهوری نوشت:» امیدی ندارم که اصلاح شود 
پس نخواهم گفت امیدوارم روند اصلاح شود. 
وی در کانال خود نوشت: مناظره دوم بدتر از 
مناظره اول؛ اینقدر بی کیفیت که صدای برخی از 
کاندیداها هم درآمد.« همچنین عباس صالحی 
وزیر فرهنگ و ارشاد نیز سید عباس صالحی وزیر 
فرهنگ و ارشاد اسلامی نیز در توئیتی به دومین 
مناظره هفت نامزد سیزدهمین دوره انتخابات 
ریاست جمهوری با محوریت مسائل فرهنگی، 
اجتماعی و سیاسی اشاره کرد و نوشت: »فرهنگ 
و هنر بخش مغفول مناظرات بود. فرهنگ و هنر 
بخش مغفول مناظرات بود، حتی در دومین 
مناظره با عنوان فرهنگی و اجتماعی. ایران بدون 
فرهنگ و هنر ایران نیست! از کدام برنامه سخن 

می گوییم؟«


